
zondag 24 maart 2024 in het Kruispunt 
palmzondag 

 
 
 
 
lezing oude testament (lector)   Jeremia 4, 19 – 5, 1 
Jeremia 4, 19 - 5, 1 
19  O bonzend hart! O razend hart! 
Ik krimp ineen van pijn! 
Ik kan niet zwijgen, 
tot in mijn ziel voel ik het hoorngeschal, 
hoor ik het krijgsgeschreeuw. 
20  Ramp op ramp wordt gemeld, 
heel het land gaat te gronde. 
Plotseling zijn mijn tenten vernield, 
onverwacht mijn tentdoeken gescheurd. 
21  Hoe lang nog moet ik de strijdvaan zien, 
de ramshoorn horen schallen? 
22  De HEER zegt: ‘Dwaas is mijn volk, 
het wil van Mij niets weten. 
Het zijn kinderen zonder verstand, 
inzicht hebben ze niet. 
Zij zijn wel wijs, maar in het kwaad; 
tot het goede zijn ze niet in staat.’ 
23  Ik zag de aarde, 
ze was woest en doods. 
Ik keek op naar de hemel, 
er was geen licht. 
24  Ik zag de bergen, ze beefden, 
de heuvels, ze huiverden. 
25  Ik keek, er waren geen mensen, 
alle vogels waren uit de lucht verdwenen. 
26  Ik keek, elke boomgaard was een woestijn, 
alle steden waren verwoest - 
door toedoen van de HEER, 
door zijn brandende toorn. 
27  Want dit zegt de HEER: 
‘Heel het land wordt een woestenij, 
maar vernietigen zal Ik het niet. 
28  Hierom zal de aarde rouwen, 
de hemel boven zal in zwart gedompeld zijn, 
omdat Ik gesproken heb en dit besloten heb. 
Ik volhard in mijn besluit, Ik kom er niet op terug.’ 
29  Voor de kreten van schutters en menners 
vlucht iedereen weg uit de stad. 
Ze rennen de bossen in, 
beklimmen de rotsen. 
Heel de stad is verlaten, 
niemand woont er nog. 
30  Jij, Juda, bent tot ondergang gedoemd, 
wat wil je nu nog doen? 
Al ga je gekleed in scharlaken, 



al ben je met goud getooid, 
al maak je je ogen op, 
tevergeefs maak je je mooi. 
Je wordt door je minnaars verworpen, 
ze staan je naar het leven. 
31  Ik hoor een kreet van pijn, 
als van een vrouw die voor het eerst baart. 
Vrouwe Sion kreunt, 
zij heft haar handen ten hemel: 
‘Wee mij! Ik bezwijk in handen van moordenaars.’ 
1  Zwerf door de straten van Jeruzalem, 
vraag na, kijk om je heen, 
zoek op de pleinen of er iemand is 
die rechtvaardig handelt, 
die naar eerlijkheid streeft, 
dan zal Ik Jeruzalem vergeven. 
 
 

uitleg bij de bloemschikking 
 
lied Liedboek 859, 1.3.  Schuldig staan wij... 
 
lezing nieuwe testament (lector) Marcus 11, 1-11 
Marcus 11, 1-11 
1  Toen ze Jeruzalem naderden en in de buurt waren van Betfage en Betanië bij de Olijfberg, 
stuurde Hij twee van zijn leerlingen vooruit. 2  Hij zei tegen hen: ‘Ga naar het dorp dat daar ligt. 
Zodra jullie er binnenkomen, zul je daar een ezelsveulen vastgebonden zien staan, dat nog nooit 
door iemand bereden is; maak het los en breng het hier. 3   En als iemand jullie vraagt waarom 
jullie dat doen, zeg dan: “De Heer heeft het nodig, Hij zal het meteen weer terugsturen.”’ 4  Ze 
gingen op weg en vonden een veulen dat buiten op straat bij een deur was vastgebonden en ze 
maakten het los. 5  Er stonden een paar mensen die vroegen: ‘Waarom maken jullie dat veulen 
los?’ 6  Ze zeiden wat Jezus hun had opgedragen te zeggen en de mensen lieten hen begaan. 7  Ze 
brachten het veulen naar Jezus en legden hun mantels over het dier en Hij ging erop zitten. 8  
Velen spreidden hun mantels uit op de weg, anderen spreidden takken met bladeren uit, die ze 
in het veld afhakten. 9  Allen die voor Hem uit liepen of achter Hem aan kwamen, riepen 
luidkeels: 
‘Hosanna! 
Gezegend Hij die komt in de naam van de Heer. 
10  Gezegend het komende koninkrijk van onze vader David. 
Hosanna in de hoogste hemel!’ 
11  Hij trok Jeruzalem in en ging naar de tempel. Nadat Hij daar alles gezien had, ging Hij - want 
het was al laat geworden - met de twaalf terug naar Betanië. 
 
lied  Liedboek 554   Welkom, welkom, koning Jezus... 
 
uitleg en overweging 
 

Gemeente, lieve mensen van onze Heer, 

 

***palmzondag*** 

 

Palmzondag is een moeilijke zondag, vind ik.  

Palmzondag is alles dubbel.  



Dubbel in de zin van tweeslachtig,  

of beter: tegenstrijdig.  

 

Op palmzondag lezen we - onvermijdelijk -  

hoe Jezus feestelijk in Jeruzalem wordt binnengehaald.  

En toch is er op de achtergrond  

de dreiging van wat er in Jeruzalem  

vanaf nu zal gaan gebeuren:  

vernietiging en ondergang.  

 

Tweeslachtig.  

Dat is al zo met de roep Hosanna,  

vast onderdeel van de palmzondag,  

we hebben het net ook gezongen.  

 

Die wordt gebruikt als een uitroep van feestelijk welkom.  

Opgewekt. Blijdschap.  

 

Maar als je het vertaalt is er niets vrolijks aan.  

Red toch!  

Een roep om ontferming, om redding uit de nood!  

 

 

 

***Jeremia*** 

 

In de tijd naar Pasen toe lezen we dit jaar uit de profeet Jeremia, 

en uit Klaagliederen van Jeremia.  

Hij past goed in deze tijd, want Jeremia  

is de profeet van de ballingschap  

en van de klaagzangen.  

 

Klaagzangen van mensen,  

klaagzangen van profeten,  

klaagzangen van God.  

 

In de tijd vóór de ballingschap kenschetst hij de mensen  

als onverschillig en onwetend.  

Maar in de ballingschap overheerst de treurnis.  

Rouw, verlies, gebrokenheid.  

 

Jeremia is de enige profeet  

van wie de naam  

tot een werkwoord geworden is:  

jeremieren. Altijd maar klagen.  

 

 



 

***Crises*** 

 

Ik heb me even afgevraagd of die tekst van Jeremia,  

die we hoorden,  

niet behoorlijk dicht bij het levensgevoel zit  

waarmee wij in onze tijd onderweg zijn.  

 

Er moeten heel veel problemen opgelost worden  

in onze tijd,  

daar is eigenlijk iedereen wel van doordrongen.  

 

Een veelvoud van crises stapelt zich op.  

De natuur redt het niet meer en  

moet tegen de mens beschermd worden,  

 

oorlogsgeweld gaat maar door  

hoewel je weet hoeveel onschuldige mensenlevens  

dat gaat kosten.  

Het lijkt alsof het niemand kan schelen,  

die mensenlevens.  

 

Op veel gebieden komt er een onveiligheid  

in het bestaan.  

Alle dingen staan onder hoogspanning,  

één foute beweging en alles escaleert.  

 

Weinig geduld, je gaat het  

gezonde mensenverstand wantrouwen  

of je bent bang dat dat veel te laat op gang komt.  

 

Veel protesten en demonstraties,  

vanuit een koortsachtig besef:  

we moeten nu ingrijpen als we nog wat willen redden. 

 

 

De stap van de beelden die wij dagelijks  

via de media tot ons nemen  

naar het beeld in de Jeremia-tekst  

lijkt me niet zo heel groot.  

 

Ook bij Jeremia de klacht over de vernietiging  

van de leefbare aarde,  

de klaagzang van de treurende aarde,  

de vogels uit de lucht verdwenen,  

de boomgaard een woestijn geworden  

- we herkennen de beelden die we associëren met  



klimaatverandering.  

 

Ook bij Jeremia verwoeste steden en  

mensen die massaal in paniek raken.  

Apocalyptische beelden,  

het verschil met de beelden van ons nieuws  

is vooral dat het bij Jeremia  

in poëtische vorm is gegoten.  

 

 

 

***Jeruzalem*** 

 

Beide lezingen draaien om Jeruzalem.  

 

Jezus rijdt Jeruzalem binnen.  

Jeremia klaagt over Jeruzalem,  

het recht en de vrede is er uit verdwenen.  

 

Je kunt denken aan Jezus die ooit huilde over Jeruzalem.  

Zo dubbel en tegenstrijdig  

als Jeruzalem ook vandaag klinkt:  

 

stad waar drie godsdiensten hun wortels hebben,  

stad van vrede,  

maar niet heus. 

 

 

 

***Intocht*** 

 

Met deze sombere taferelen op de achtergrond:  

de intocht van Jezus in Jeruzalem.  

 

Wat voor hoop zou zich op hem hebben gericht?  

Wat voor verwachtingen zouden met hem  

zijn verbonden?  

 

Hoeveel geluksverlangen komt hierin mee,  

hoeveel verlangen naar redding,  

en uit wat voor diepten wordt er  

omhooggekeken?  

 

De massa's mensen langs de kant vertellen je:  

hier wordt de redder binnengehaald.  

 

Hij is de oplossing voor al de problemen.  



Nu wordt alles anders,  

nu komt de redding.  

Nu begint de goede tijd.  

 

Ja, of is het eerder dat je er met medelijden  

naar zou moeten kijken:  

wat erg, zo'n goede man als Jezus,  

die terechtkomt in zo'n slechte wereld.  

 

Jezus zet zijn intocht zelf in scene,  

zo is het verhaal.  

 

Wat hij doet hoort bij een koning.  

Een koning kan een rijdier vorderen,  

een veulen want een koning  

is nooit een mede-gebruiker naast anderen.  

 

En alles wat daar gebeurt doet denken aan beelden  

die de mensen daar wel kennen:  

beelden die appelleren aan  

de messiaanse verwachting,  

koning op een ezel,  

vanaf de olijfberg zal hij komen,  

beelden uit de profeet Zacharia.  

 

Jezus laat het gebeuren, het juichen is een spontane actie.  

 

De mensen roepen wat er in de lucht hangt:  

Hosanna, dat zong je altijd  

als je naar Jeruzalem optrok,  

één van de pelgrimspsalmen.  

We zijn er deze kerkdienst mee begonnen, psalm 118. 

 

 

°°° 

Maar omdat we vanmorgen de intocht lezen  

zoals Marcus die beschrijft,  

valt er iets op.  

 

Aan de intocht besteedt Marcus 3 verzen,  

maar aan de ezel 7.  

 

Hij wil zijn lezers wijzen op de ezel  

terwijl de mensen Hosanna roepen.  

 

Beste lezer van mijn evangelie,  

zie je wel dat hij op een ezel zit,  



terwijl de mensen zich gedragen 

alsof hij op een paard zit? 

 

Koningen hebben altijd krachtige dieren in hun wapens:  

adelaars,  

leeuwen,  

beren,  

tijgers,  

paarden.  

 

Jezus heeft andere dieren:  

de ezel  

en het lam.  

 

Hij is anders koning.  

Maar het is de vraag of de mensen dat nog waarnemen.  

 

Te groot zijn de problemen die ze hebben,  

te groot is het verlangen naar een redder  

die de oplossing voor alle problemen kan zijn,  

te koortsachtig hun ongeduld,  

het moet nu anders worden. 

 

 

 

***desillusie*** 

 

In de avond, zo staat er,  

ging hij de stad weer uit.  

 

Hoeveel mensen waren er bij hem?  

Honderden?  

Nee, twaalf.  

Zijn beste vrienden.  

 

Waar zijn ze allemaal gebleven?  

Waarom hebben ze het af laten weten?  

Waarom hebben ze het niet met hem uitgehouden?  

 

De aandacht van de mensenmassa  

heeft zich van hem losgemaakt.  

Was hij niet meer interessant? 

 

Ja.  

Deze koning heeft niet alleen andere dieren in zijn wapen,  

hij heeft ook een ander publiek.  

 



Jezus heeft er nooit twijfel over laten bestaan  

dat hij geen fans wilde,  

geen supporters, 

ook geen kiezers,  

maar volgelingen.  

 

Die zijn schaars, zo blijkt nu wel.  

 

°°° 

Wat gaat het met ons doen  

als we ons realiseren  

dat Jezus niet gewoon  

de oplosser van het klimaatprobleem blijkt te zijn?  

 

En ook niet van de andere problemen en crises  

waarmee deze tijd worstelt  

en die heel snel opgelost moeten worden?  

 

Wordt hij dan ook minder boeiend?  

Minder interessant?  

 

Of, meer persoonlijk,  

als de dingen in je leven  

een nare wending nemen.  

Als alles heel anders gaat dan je verwachtte of hoopte.  

Als de woorden en beelden van je geloof  

je niets meer geven,  

niet meer resoneren,  

niets oplossen?  

Kun je dan zijn liefde nog zien en bij hem blijven?  

Hem volgen op zijn weg? 

 

 

Dat is een beetje de vraag voor de komende week.  

 

Hij heeft er nu nog twaalf volgelingen,  

maar ook die zal hij nog kwijtraken.  

 

Hij is de mens van God in de wereld,  

de man van Gods liefde,  

maar nu het moeilijk wordt  

weten ze niet wat ze moeten doen.  

 

 

 

***Omkeer*** 

 



Misschien horen we uit de verte Jeremia nog roepen.  

 

Hij kondigt niet alleen rampen aan,  

maar roept tot omkeer.  

 

Het is maar één vers in de Jeremialezing,  

maar het spreekt over vergeving.  

 

Word een ander mens, rechtvaardig, eerlijk.  

 

Niet weglopen  

als er geen makkelijke oplossing is  

voor de problemen.  

 

Maar blijven bij het verhaal van Gods liefde  

onder de mensen.  

Blijven bij het verhaal van Jezus: 

dat Gods liefde uiteindelijk 

allen goed zal doen. 

 

Amen. 
© Jan-Hendrik Kip 

 
stilte 
 
lied Liedboek 556, 1.3.4.5.   Alles wat over ons... 
 
 


